
Vendégünk volt: 
Szőkefalvi-Nagy Béla 

Sorozatunk igen rangos 
vendéget köszönthet: a het-
venéves Szőkefalvi-Nagy 
Béla kétszeres Kossuth- és 
Állami díjas akadémikust, 
aki ,a szegedi József Attila 
Tudományegyetem Termé-
szettudományi Karának 
egyetemi tanára, az Akadé-
mia elnökségi tagja, az 
Akadémia Matematika Bi-
zottságának és a Szegedi 
Akadémia Bizottságnak az 
elnöke, a Hazafias Népfront 
Csongrád megyei Bizottságá-
nak alelnöke, s talán ő 
maga is nehezen tudná ösz-
szeszámolni, hány bel- és 
külföldi tudományos, társa-
dalmi szervezet, intézmény 
munká jának részese, aktív 
vagy tiszteletbeli tagja. 

1913 július 29-én született 
Kolozsvárott. 1929-ber. költö-
zött szüleivel Szegedre. Édes-
ap ja kiváló tudós matema-
tikus, egyetemi tanár , a 
Magyar Tudományos Akadé-
mia tagja, édesanyja mate-

matika—fizika—természet-
rajz-szakos tanárnő. 

Szegeden végezte egyetemi 
t anu lmánya i t 1931—1936 kö-
zött, m a j d 1939-től a tanár -
képző főiskola, 1948-tól 
pedig a tudományegyetem 
rendes tanára. 

— Professzor úr! Meny-
nyiben volt meghatározó 
pályaválasztásában az ott-
honi légkör? 

— A családi környezet és 
természetesen az átörökítés 
az én esetemben is igen erő-
sen hatott. Például az élet-
vitel, valamint morális té-
nyezők. Valójában elég 
későn döntöttem el, hogy a 
matemat iká t választom az 
egyetemen. a fizikával 
együtt. Minden érdekelt — 
ugyanúgy, mint ma —, úgy-
hogy lehettem volna más 
tudományág művelője is — 
tanára im állítása szerint. Az, 
hogy tudományos pályára 
megyek, ez . benne . vplt a 
családban. 

— Vajon édesapja tudato-
san irányitotta-e a matema-
tika felé? 

— Semmi kényszer vagy 
hatarozott irányítás nem voit 
szüleim részéről, de termé-
szetesen mikor — sajá t vá-
lasztásomból — az egyetem 
matematika—fizika szakára 
jelentkeztem, édesapám en-
nek nagyon örült . 

— Hogyan indult tudomá-
nyos pályafutása? 

—• Az első cikkem egy 
külföldi fizikai folyóiratban 
j e l e i t meg német nyelven. 
Egyetemi hallgató koromban 
í r tam tiszta matemat ika 
jellegű dolgozatokat is, bár 
fizikai hát terük ezeknek is 
volt, mint ahogy ez kuta tá-
saimban azóta is lényeges. 
Matematikából p 
doktorátust, ma jd 26 éves 
koromban a szegedi l anar -

(G. Fábri Zsuzsa felvétele) 

képző főiskola matemat ika 
tanára lettem. 1948 óta va-
gyok a Természettudományi 
Ka r rendes tanára. 

— Hogyan hanoolja össze 
tudományos és oktatói mun-
káját? 

— Itt is édesapámmal 
kell kezdenem. Őbenne a t u r 
dományos kutatás és oktatói 
munka teljes harmóniában 
olvadt össze. Ezt szerettem 
volna — s talán részben 
sikerült is — magam is 
követni. Én a két tevékeny-
séget ugyanazon hivatás két 
aspektusának érzem. Egyik 
sem szoríthat .ja há t té rbe a 
másikat — ezt mindenkitől 
megkívánandó szempontnak 
tarlom. 

— Van-e tanítványai kö-
zött olyan, akir? különös 
szeretettel emlekezik? 

— 1939 óta a főiskolán il-
letve az egyetemen sok ezer 
taní tványom volt. Köztük 
számosan érték el hivatásuk, 
aká r a tanítás, aká r a tudo-
mányos munka vagy a köz-

élet területein kimagasló 
eredményeket. Meg többen 
vannak, akik a f iatalság ne-
velésében, taní tásában, a 
hétköznapok alapvetően fon-
tos munká jában dolgoznak 
sikerrel. Mindezen volt 
taní tványaimra örömmel 
gondolok. Születésnapom 
alkalmával az egyik első 
köszöntést éppen egy 40 éve 
taní tványommá vált, jelenleg 
Munkácson élő tanárnőtől 
kaptam. Úgy vélem ez is 
egyik jele annak, hogy taní t -
ványaim általában értékelték 
munkámat , és ragaszkodnak 
volt tanárukhoz. 

— önt szigorú vizsgázta-
tónak ismerik, sokan félnek 
is a számonkéréstől. Mi az 
alapja ennek a szigorúság-
nak? 

— A matematika — ter-
mészeténél fogva — szigorú 
gondolkodásmódot, logikát 
feltételez. Ebből következik, 
hogy felületesen elsaját í tot t 
tudás nem lehet valódi mate-
matikai, és ezért az egyetemi 
tanítás io lyamatában épp-
úgy, mint a számonkérő 
részben a logikus gondolko-
dásmódra elsőrendű hang-
súlyt kell helyezni. Termé-
szetesen a felkészülés szor-
galmat és fegyelmezett m u n -
kát is kíván a hallgatóktól. 
A vizsga erkölcsi próbatétel 
is. amely szintén alapvető 
lehet az oktatásban részve-
vők nemzedékeinek sikeres 
munkájában . Hogy az egyik 
szigorlat épp a matemat iká-
nak ál talam előadott és vizs-
gáztatott részeibe esik har-
mad-il letve negyedévben, az 
bizonyos mértékben vélet-
len. 

(—) Nem logikusan gondol-
kodó hallgatót veszélyes 
kiengednünk áz egyetemről, 
hiszen később taní tványai is 
ilyen gondolkodásmódot fog-
nak elsajátí tani, s ennek 
nemcsak negatív szakmai, 
hanem erkölcsi kihatásai is 
lehetnek a jövő nemzedé-
keikre. 
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— A szileitöl.tanult, fnajd 
saját gyermekeivel szem balt 
is alkalmazott értelmiségivé 
nevelést mennyiben tudja az 
egyetemi hallgatók esetében 
is alkalmazni? 

— Az előbbi kérdésből 
talán az derülhetne ki, hogy 
fok olyan hallgatóval keil 
találkoznunk, aki nem jól 
dolgozik. Ezért a mondatot 
ki kell egészítenem azzal, 
hogy a főiskolai és egyetemi 

hallgatók között a törekvő, 
bizonyos esetekben kiemel-
kedően tehetséges, de ál talá-
ban becsületes munká t végző 
fiatalok vannak többségben. 
Magatar tásukkal ál talában 
meg lehettünk és lehetünk 
elégedve, a múl tban és a 
jelenben egya rán t A f iatalo-
kat az egyetemi órákon, 
vizsgákon, évfolyarnös3ze-
jöveteleken ismerem meg és 
r> *.§; 1 tar tásukat á l i alá'oan 
dicsérni tudom. Ez a jó lég-
kör kollégáim tapasztalatai-
val is egyezik. Talán lehel 
mondani, hogy a Bolyai 
Intézet oktatói és hallgatói 
egy nagy családot alkotnak, 
ahol megvan a természetes 
és szükséges szerepe a köz-
vetlenségnek, az irányítás-
nak, szükség esetén a szigo-
rúságnak is. Ez mind része 
nevelő munkánknak . 

— Milyen munkák foglal-
koztatják jelenleg professzor 
urat? 

— Ebben a félévben van 
egy kurzust befejező előadás-
sorozatom funkcionálanalízis 
tárgykörben, folytatom a 
„funkcionálanalízis ' ' tárgy-
körben régóta vezetett szemi-
náriumot, részt veszek az 
intézetben kiadott matema-
tikai folyóiratok szerkeszté-
sében, előkészítem egy mate-
matikai könyvem ú j kiadá-
sát, a Magyar Tudományos 
Akadémia elnökségi tagja-
ként. az Akadémia Matema-
tikai Bizottság és a Szegedi 
Akadémia Bizottság elnöke-
ként tovább dolgozom. Álta-
lában a hazai tudományos 
és társadalmi tevékenysé-
gemről most tovább ne is 
beszéljek. 

— Milyen egészségi állapot-
ban dolgozik professzor úr? 

— Nem panaszkodom. 
Búcsúzóul elém tette 

Szőkefalvi professzor az Acta 
Scientiarum Mathemat icarum 
című folyóirat legújabb kö-
tetét. Ennek a nemzetközileg 
nagyra becsült f o l y a t a t n a k 
szerkesztését 'nemrég vette ál 
Leindler László professzor 
Szőkefalvi-Nagy Béla pro-
fesszortól. aki a munká t 1947 
óta vezette. Ebben a» kötet-
ben a világ minden részéből 
59 tudós matematikai dolgo-
zatával tiszteleg a hetven-
éves professzor — reméljük, 
még sokáig folytatott — 
munkássága e lő t t 

BALOGH TAMÁS 

Népköztársasági 
ösztöndíjasok! 
,4 művelődési miniszter tanulmányi eredményeik 

alapján a következő hallgatóknak adományozott tanulmá-
nyi ösztöndijat e tanévre: 

József Attila Tudományegyetem: Molnár Katalin, Ro-
boz István, Kalmár Melinda, Lázár István, Ruga Ilona. 
Zsélyi Ferenc, Révész László, Farkas Csaba, Szabó Géza 
(Bölcsészettudományi kar); Karcub Edit, Blutman László, 
Hodászi Zoltán, Vass Gellért, Munz Károly, Cserháti Ágo-
ta, Nánási László, Balogh Csaba, Sarkadi Erika, Nagy 
Éva Zsuzsanna. Meskó Mária, Farkas István (Jogtudomá-
nyi kar); Tóth Katalin, Sípos Imre, Varga József, Németh 
Zoltán, Papp Lajos, Stefanik Klára. Németh Ilona. Feke-
te Piroska. Molnár Anna, Técsi László, Török Zoltán, 
Zsedényi Magdolna. Mogyorósi Péter, Tóth Erzsébet, Végh 
Ferenc, Hajna l Péter, Szabó László, Tossenberger József, 
Kurusa Árpád, Jekő József, Toczki János, Csányi Zoltán, 
Vágvölgyi Sándor, Szelei József, Szemes Gábor. Fülöp 
László, Gábriel Róbert. Petrovics György, Sípos Pál. Len-
csés Gyula és Kiss Zoltán (Természettudományi kar). 

Szegedi Orvostudományi Egyetem: Pávó Imre. Győrök 
Gyöngyi. Gyöngyösi Marian, Szendrényi Vilmos. Bábiczky 
Ágnes, Márton János, Bódi Piroska, Szabó László. Molnár 
Katalin. Pesti Anna és Dulka Tibor ötödéveseknek, va-
lamint Lupkovics Géza, Lázár György, Oláh Judit , Traub 
Eszter. Haraszti Gábor, Horváth Réka, Szabó János, Dra-
gon Károly, László Ferenc, Herke Paula, Kisza Judit , 
Kiss József negyedéveseknek, Nagy Zoltán és Hídvégi 
Erzsébet harmadéves hallgatóknak (Altalános Orvostudo-
mányi kar). A Gyógyszerésztudományi karon Molnár Béla 
és Kocsis Melinda harmadéveseknek. 

A Juhász Gyula Tanárképző Főiskola hallgatói közül 
Bajnóczy Sándor, Fehér Erika, Máté Zsuzsanna, Gulyás 
Gabriella, Nagy Ildikó, Gyurcsi Ildikó. Nagy Beatrix, Ná-
das Ildikó, Nagy Magdolna, Orosz líva Andrea, Kozma 
Piroska, Sándor Zsuzsanna, Kereki Ágnes és Radvánszki 
Erüía negyedévesek, va lamint Filip Márta. Nagy Mar ian-
na, Gulyás Erika, Fazekas Csaba, Takács Klára és 
Oszadszky Anikó harmadévesek részesülnek Népköztársa-
sági ösztöndíjban. , 

Az ESZR. R-40-es 
helyet cserélt 

Példázat a nagykorúságról 
A Szegcdi Körzeti Stúdió 

augusztus 30-án adásba ke-
rült f i lmje több szempont-
ból is folytatást igénylő vál-
lalkozás. Elsőként a tar ta-
lomról : 

„Vagány hely 
nagy sztori" 

— mármint Szeged és a 
Szegedi If júsági napok egy 
miskolci téglagyári gépszere-
lő srác véleménye szerint. 
Neki igazán elhihet jük, már 
több alkalommal j á r t itt és 
mindenhová elmegy. ahol 
zenétszerető fiatalokkal ta-
lálkozhat. Kiss Róbert pász-
tázó kamerá ja előtt kirajzo-
lódó baráti társaság egybe-
hangzóan áll í t ja, hogy itt 
szó sincs balhéról és nagyon 
jó dolog, amikor az ember 
végigteríti a hálózsák iát a 
Stefánia füvén, a fe jé t neki-
támaszt ja a fának vagy egy 
lány combiának — és elme-
rül a zenében. 

Ez a pár nao a költekezés 
ideje. Egymáshoz nagyon 
hasonlító és egymástól na-
gyon különböző fiatalok- ta-
lálkozhatnak. Tája t , kul túrát , 
gondolkodásmódot ismerhet-
nek meg, miközben sa já t 
k u l t u r á i u k a t egyéniségüket 
a lakí t ják. Ehhez nagyon fon-
tos elem a romant ika és a 

szabadabb élet érzése. Nem 
irigyeltem azt a tizennyolc 
éves l á n y t aki az anyuká-
jával érkezett a SZlN-re. de 
az anyukát sem irigylem. Su-
gallt és kimondott előítéle-
teivel csak fokozza lányában 
a vágyakozást a szélsőséges 
tiltott gyümölcs iránt. 

Szélsőségek 
pedig vannak 
— de mindig voltak ls és 
nem csupán a fiatalok öltöz-
ködésében, hanem iskolázta-
tásukban és családi, egzisz-
tenciális helyzetükben is. Az 
if júsági mozgalom nagyko-
rúságát mutat ja , hogy az öl-
tözködési stílusok helyett az 
emberre, belső tar talmaira , 
ér tékeire figyel. Ebből a né-
zőpontból figyelve kiderül: 
hogy nem is olyan vad az 
„ú j hul lám": hogy é 'vezhető 
az Ü j Skorpió vagy Prognó-
zis együttes zenéje; a nosz-
talgia, a folklór, a politikai 
dal és a country nem egy-
mást kizáró zenei irányzat. 

A SZÍN '83 cimű film ar-
ra mutatott példát, hogy a 
f iatalokat olyanoknak kell 
látni — amilyenek és nem 
megalapozatlan vágvak sze-
rint „szűrt, tisztított sűr í t -
ménynek". A párbeszéd. 

kommunikáció személyek és 
kul túrák között tar tósabb 
nevelőhatást biztosít bármi-
féle tiltásnál. Az objektivi-
hosszúhajút legszívesebben 
zió lenne az i f júság művelő-
dését a Rajkó Zenekarral 
vagy a Győri Balettel azono-
sítani.) A nemzedékek kor-
rekt együttélésére. A film 
távoltar íot ta magát attól a 
'— magas hivatalokban is 
hangot kapott — állokálpat-
rióta nézettől, mely minden 
— a városba érkezett — 
hosszúhajút legszívesebben 
a rács mögött látott volna. 

Fesztivál - ok(?) 
Nem derült fény azonban 
egy olvan ellentmondásra, 
mely évek óta felelős műve-
lődéspolitikai döntésre vár. 
Ma már ta r tha ta t lan az a 
nézet, melv szerint az ideér-
kező fiatalok „nem juthat-
nak színházhoz", illetve, hogv 
a Dóm téren „kapjanak 
jó színházat". Nem lehet az 
a cél, hogv ..jól viselkedje-
nek" az előadás alatt. A 
valódi színházi élményhez 
arra van szükség, hogy „ön-
magukkal" találkozzanak a 
színpadon s ma létezik olyan 
művészi textúra , program, 
amely méltó a helyhez és biz-
tosan betölti a nézőteret. 

amit if júsági kul túrának le-
het tekinteni. 

Kinek a szemével 
látta a tévénéző a SZIN fil-
met? A kérdés korántsem 
annyira anropomorf, m i n t á z 
első pillantásra tűnik. A té-
vések a SZOTE elektroni-
kus képrögzítésre alkalmas 
eszközeit kapták kölcsön a 
forgatáshoz. Ezt több okból 
is e lőremutató kísérletnek 
lehet tekinteni. Például a tö-
megkommunikáció társadal-
masítása ügyében. Talán va-
lamit oldani lehetne a ..ke-
vesen csinálják-sokan nézik", 
a nyilvánosságot, demokráci-
át nem túl szerencsésen be-
folyásoló egyenlőtlenségen. 
Azután a szegedi felsőokta-
tás és a SZIN kapcsolatát 
érintően. J ó lenne, ha az 
egyetemisták és főiskolások 
értelmes feladatot találná-
nak a rendezvények előké-
szítésében és lebonyolításá-
ban — maguknak. 

Végezetül remélem, hogy 
az alkalmazott technika arra 
i.s lehetőséget teremt, a ké-
sőbbiekben baráti társasá-
gok, if júsági közösségek — 
maguknak levetítve — vitat-
kozhatnak a fenti dolgok fe-
lett. Én mindenesetre szíve-
sen vennék részt ilyen be-
szélgetésekben. 

ESZIK ZOLTÁN 

A JATE Kalmár László 
Kibernetikai Laboratórium 
az ország jelentős területé-
nek számítástechnikai köz-
pontja. A szegedi felsőokta-
tási intézmények és vállala-
tokon kívül a kecskeméti 
GAMF és a hódmezővásár-
helyi Állatorvosi Főiskola is 
ezt a rendszert használja. 

Ezen a nyáron a Kiberne-
tikai Laboratórium számító-
gépét modernebK-e. nagyobb 
kapacitásúra cserélték, erről 
számolt be lapunknak dr. Hu-
rrya Péter a laboratórium ve-
zetője. Az ESZR '(Egységes 
Számítógép rendszer — a 
KGST számítástechnikai 
együttműködésének része) 
R—40-es gép helyébe egy 
ESZR R—55-ös került, s a 
nyári tesztelések próbaüze-
mek" után a tanév elején 
munkába is áll. A laborató-
rium korábbi gépének külön-
böző egységei Pécsre illetve 
Budapestre, onnan a lecse-
rélt részek ismét máshova 
kerültek. Igv egy nagy gép 
megvásárlásával több helyen 
az igényeknek megfelelően — 
a korábbinál nagyobb te l je-
s í tményűt állítanak munká-
ba. Szeaeden e*t " ' - b o r b a n 
az oktatási célok tették in-
dokolttá. A hallgatók ál tal 
igénybe vehető g é n i d ő — b á r 
talán nem volt mindig elég 
— kevésbé volt égető srond. 
annál inkább a használható 
kapacitás. 

A régi gép dialógus üzemű 
használatának lehetőségei 
messze e lmaradtak a szük-
ségestől, s a rendszer telí-
tettsége miatt bővítésre nem 
volt mód. Az R—55-ös beál-
lításával várhatóan napi 
12—14 órás dialógus üzemű 
működést tudnak biztosítani. 
A géphezfordulási lehetősé-
get biztosító terminálok (író-
gép és megjelenítő képernyő 
a géopel folytatandó párbe-
szédhez szükséges berende-
zésekkel) száma és a kaoaci-
tás fokozatosan növek" ik . 
Az R—55-ös jelenlegi ál la-
potában nem maximális ki-

építettségű. azaz később — 
amennyiben pénz lesz rá — 
a központi egység és a pe-
rifériák (a gép és a „külvi-
lág kapcsolatát bonyolító 
eszközök) bővíthetők. 

Tavaly az összes felhasz-
nált gépidőnek körülbelül 
30° o-át oktatási célú, körül-
belül 45° n-át egyetemi ku-
tatási, adatfeldolgozási, kö-
rülbelül 25"0-át szerződéses 
munkák programja i töltöt-
ték ki. 

A szerződéses munkából 
befolyó összeg-— at műkp-
désl költségek nagy&bb f é -
szét fedezi! miwt a költség-
vetés. (Ez természetesen 
nem igaz. ha a dolgozók f i -
zetését is figyelembe vesz-
szük) A szerződéses mun-
kákra vonatkozó előírások 
az egyetem dolgozói .szá-
mára nem nyúj tanak olyan 
kedvező lehetőségekét, mint 
az esetleges munkahelyi gaz-
dasági munkaközösségek, 
ugyanakkor az intézmény 
számára ez a rend-rzer a jö-
vedelmezőbb. Gazdasági 
munkaközösségek alakulása 
elvileg nálunk is megvan a 
lehetőség, lévén elsődleges 
az intézményi érdek. 

A számítógép adta lehető-
ségeket széles körben egé-
szen különböző kutatásoknál 
kihasználják. A hagyomá-
nyosnak számító fizikai-ké-
miai-biológiai alkalmazáso-
kon kívül például a nyelvé-
szet, az irodalom, a pedagó-
gia, is épít a számítástudo-
mányra. 

A további ter jedésnek fő 
akadálya, hogy a kutatók 
nem ismerik a lehetőségeket, 
illetve nem értenek a számí-
tástechnikához, hiszen er re 
nincsenek fe lké^ í tve-k iké-
pezve. A Kibernetikai Labo-
ratórium dolgozói ér thető 
módon nem szakoso.Hha'nak 
munkájuktól távol erő te rü-
letekre. a megoldás talán az 
lenne, ha — ahogv ez né-
mely tanszéken taoacztathaió 
— a kutatócsoportok alkal-
maznának számítástechnikai 
végzettségű munkatársakat . 

mm 
A Szegedi Orvostudomá-

nyi Egyetem oktatói, dr, 
Bernáth Gábor tanszékveze-
tő egyetemi tanár , dr . Si-
mon Lajos és dr. Szabó Já -

nos docensek, ' a S 7 0 T E 
Gyógyszerészi Vegytani In-
tézetének kutatói hét elő-
adással vettek részt a To-
kióban megrendezett Hete-
rociklusos Vegyületek 9. 
Nemzetközi Konferenciáján. 
A 35 ország kutatóinak 
részvételével megrendezett 
konferencia elnöki teendőit 

Bernáth professzor látta el. 
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